
 

  
Dagsorden 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.30 1) Frokost og godkendelse af dagsorden og 

referat  

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 4. maj 

 

Bilag 

• 1a: Referat fra Udsatterådsmøde den 4. 

maj 2021 

 

12.30 – 12:40 Ad 2) Orienteringer  

 

• Henvendelse fra Politiken om social ulig-

hed 

• Høring af budgetforslag 2022 

• Orientering om konstituering af nyt Ud-

satteråd i 2022 

• Fremsendelse af BCVs endelige omstil-

lingsplan for 2021-2024 

 

V. sekretariatet 

7. september 2021 

 

 

 

 

 

Dagsorden for Udsatterådsmøde den 7. septem-
ber 2021 

MØDEDATO: SEPTEMBER 2021   

TID: 12.00 – 16.00  

STED: BRUGERFORENINGEN LYGTEN 

11. 1. SAL. 2400 KØBENHAVN N.V.    

 

 

MØDEDELTAGERE: 

BRIAN LENTZ 

BO HEIDE-JOCHIMSEN 

WINNIE BERNDTSON 

DENNIS JENSEN 

VIBEKE VINTHER 

PETER JUUL 

ANJA P. BLOCH 

 

SEKRETARIATET: 

ASK BENDIXEN BENNETZEN 

LASSE HAMMER HOLM  

KRISTINE CLEMMENSEN (STUDENT) 

 



 

Socialpolitik og Udvikling 2/8 

 

 

 

Bilag: 

2a: Budgetforslag 2022 

2b: Brev fra BCV om den endelige omstillings-

plan 

12.40 – 13.00 Ad 3) Status på spørgeskema om kommunal-

valget samt fra arbejdsgruppe om stofområ-

det  

 

• Status på spørgeskema om kommunalval-

get 

• Status fra arbejdsgruppen om organise-

ring af stofområdet 

3.a: Præsentation af resultater fra spørgeske-

maundersøgelsen (eftersendes) 

V. sekretariatet og ar-

bejdsgruppen 

13.00 – 13:45 Ad 4) Dialogmøde med Kultur- og Fritidsfor-

valtningen om afholdelse af kommunal- og 

regionalvalg i november 2021 

 

• Oplæg om Kultur- og Fritidsforvalt-

ningens arbejde med afholdelse af 

kommunalvalg  

• Spørgsmål og dialog 
 

 

Pause 15 min   

14.00- 14.45 Ad 5) Oplæg ved Nadja Lodberg fra Region 

Hovedstaden om projekt vedr. dobbeltdiag-

noser 

• Introduktion til projekt om dobbeltdi-

agnosticerede 

• Dialog og spørgsmål  

 

 

Pause 15 min   

15.00 – 15:20 Ad 6) Budgetseminar og Budget 2022 

 

• Rådet skal evaluere deltagelse på Social-

udvalgets budgetseminar den 20. august 

2021 og drøfte det eksisterende budget-

materiale og eventuelle handlinger eller 

opmærksomhedspunkter 
 

Bilag:  

• 6a: Pixikatalog over budgetnotater 2022 

• 6b: Notat om bevillinger der udløber i 

2021 med fortsat genfinansieringsbehov 

V. sekretariatet / alle 
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15.20 – 15.45 Ad 7) Status på mærkesager  

 
Rådet skal tage stilling til de eksisterende 

mærkesager og de måder, som der i fremti-

den skal arbejdes med sagerne. Sekretariatet 

giver en status på initiativerne. 

 

Bilag 

7a: Udsatterådets mærkesager og arbejdspro-

gram 

 

15.45 – 16.00 Ad 7) Afslutning og eventuelt 

 

 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra Udsatterådsmøde den 4. maj 2021 

• 2a: Budgetforslag 2022 

• 2b: Brev fra BCV om den endelige omstillings-plan 

• 3.a: Præsentation af resultater fra spørgeskemaundersøgelsen (ef-
tersendes) 

• 6.a: Pixikatalog over budgetnotater 2022 

• 6.b: Notat om bevillinger der udløber i 2021 med fortsat genfinan-

sieringsbehov 

• 7.a: Udsatterådets mærkesager og arbejdsprogram 
 

 

Referat 

 

Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 

Peter bød velkommen til mødet. Referatet og dagsordenen blev god-

kendt uden bemærkninger. 

 

Ad 2) Orienteringer  

• Henvendelse fra Politiken om social ulighed 

En journalist fra Politiken har kontaktet sekretariatet mhp. at tale med 

formanden. Journalisten har dog ikke taget kontakt med formanden 

endnu. 

 

• Høring af budgetforslag 2022 

Sekretariatet har udsendt en skriftlig besvarelse på vegne af rådet på 

baggrund af medlemmernes input. Rådet har modtaget en mail herom.  

 

• Orientering om konstituering af nyt Udsatteråd i 2022 

Rådet følger den kommunale valgcyklus. Rådet vil modtage en skriftlig 

henvendelse om, hvorvidt organisationen genopstiller. Herefter vil se-

kretariatet indstille en sag til Socialudvalget om konstitueringen af et nyt 
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råd. Indtil den endelige konstituering af det nye råd, virker det eksiste-

rende råd. 

 

• Fremsendelse af BCVs endelige omstillingsplan for 2021-2024 

Sekretariatet har fået tilsendt omstillingsplanen fra Borgercenter 

Voksne. Sekretariatet er i dialog med Borgercenter Voksne om et evt. vi-

sit på et kommende rådsmøde, hvor de præsenterer omstillingsplanen.  

 

Brian orienterede rådet om, at han skal holde oplæg om demokratiud-

vikling, og gav rådet mulighed for at komme med input til hans oplæg. 

Rådet foreslog bl.a. et fokus på udsatte borgeres rettigheder, herunder 

valg rettigheder, samt borgerinddragelse generelt, herunder at folk 

kommer mere med implementeringsprocessen, frem for blot beslut-

ningsprocessen.  

 

Ad 3) Status på spørgeskema om kommunalvalget samt fra arbejds-

gruppe om stofområdet  

 

Arbejdsgruppe om stofområdet:  

Sekretariatet har sendt et brev på arbejdsgruppens vegne til forvaltnin-

gen for at arrangere et møde om bedre adgang til behandling for bor-

gere med svære misbrugsproblematikker, men afventer svar. Ideen er 

at arbejde hen imod et samarbejde i foråret.  

 

Spørgeskema om kommunalvalget 

De indledende resultater fra spørgeskemaundersøgelsen viser, at der er 

28 respondenter ud af alt 148 mailadresser, som har modtaget spørge-

skemaet (en svarprocent på ca. 17%). Rådet drøftede, hvordan man 

eventuelt kunne bruge resultaterne fra undersøgelsen fx ved udgivel-

sen af en artikel. Der var enighed i rådet om, at der er gode muligheder 

for at sætte fokus på udsatte borgere med grønlandsk baggrund, eller 

ulighed i sundhed. Rådet bad sekretariatet om at udsende en påmin-

delse om undersøgelsen mhp. at indhente flere besvarelser. 

 

Ad 4) Dialogmøde med Kultur- og Fritidsforvaltningen om afholdelse 

af kommunal- og regionalvalg i november 2021 

• Oplæg om Kultur- og Fritidsforvaltningens arbejde med afhol-

delse af kommunalvalg  

 

Anette Lund Hansen og Nanna Bugge fra Kultur og Fritidsforvaltningen 

introducerede rådet for forvaltningens arbejde med koordinering af en 

valgbus for udsatte borger, og bad rådet om input til, hvilke steder bus-

sen bør køre hen i de 6 dage, der rådes over bussen.  

 

Rådet opstiller følgende forslag: 
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- Etablér et samarbejde med Brugerforeningen/Brugernes Aka-

demi for at få borgere nær Halmtorvet til at stemme. Hver tirs-

dag står Brugernes akademi foran Cafe Dugnad. Det kunne kom-

bineres.  

- Overvej om det er muligt at have brugere eller andre personer, 

som de udsatte borgere er trygge ved med på valgbussen. 

- Gå evt. i dialog med Det Grønlandske Hus ift. hvad der kan gøres 

for at borgere med grønlandsk baggrund også får mulighed for 

at stemme.  

- Et besøg til Sydhavnen. Brian kan kontaktes mhp. at aftale en 

dato, som han vil sørge for falder sammen med et andet socialt 

arrangement, der kan tiltrække målgruppen.  

- Bo anbefaler, at der laves et samarbejde med Sand Hovedsta-

den ude på Sundholmen. Maskinhallen kunne bruges i den an-

ledning.  

- Christiania. 

- Pladsen ved Lygten.  

- Folkets Park ved indre Nørrebro samt Hillerødgade.  

- Pladsen ved Valmuen 

- Solterrasserne ude i Valby. 

- Demokratigaragen 

- Saxogade kunne også være en mulighed for at mobilisere perso-

ner i udsatte boligkvarterer. 

 

Rådet opfordrer generelt til, at der tages kontakt til relevante organisati-

oner for at sikre valgdeltagelse.  

 

Ad 5) Oplæg ved Nadja Lodberg fra Region Hovedstaden om projekt 

vedr. dobbeltdiagnoser 

Nadja introducerede rådet til projektet, hvor der i regionens budgetaftal 

fra 2021 er afsat 8 mio. kr. årligt til at lave en mere koordineret indsats 

for borgere med svære psykiske sygdomme og misbrug. Tanken er at 

det skal være en indsats, der skal bygges ind i allerede eksisterende ind-

satser og tilbud (dvs. regionens F-ACT- og OPUS-ambulatorier samt 

kommunernes indsatser på rusmiddelområdet). Det overordnede for-

mål er at få rusmiddelbehandling og psykiatrien til at arbejde bedre 

sammen, samt at områderne forpligter sig på at hjælpe mennesker vi-

dere, også selvom borgeren ikke høre ind under en bestemt mål-

gruppe. 

 

Rådet spurgte til de 8. mio. og hvorvidt de er øremærkede. Det er de 

ikke, og der er stadig åbenhed over for, hvordan midlerne skal bruges. 

Det er regionen, der har skudt penge i projektet. Kommunerne har bi-

draget med ressourcer i form af personale mv.  
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Rådet understregede, at brugerinddragelse altid er en god ide. Lad bru-

geren være med til at udforme en plan selv, og lav en plan for at nå ud til 

borgere, der ikke kommer i opsøgende teams/gadearbejde. Brobyg-

gere til psykiatrien kunne være en mulighed, for at få fat i borgere der 

hverken opsøges/eller opsøger hjælp.  

 

Der bør endvidere startes et arbejde i forhold til hverdagsliv, for der ikke 

nogen strategi på nuværende tidspunkt. Der blev også spurgt til, hvor-

vidt der er en afgrænsning i målgruppen ift. substitutionsbehandling i 

dette projekt? Nadja svarede, at ideen er, at ingen bliver udelukket.  

 

Det blev derudover nævnt, at Kompetencecenter for dobbeltdiagnoser 

skal stå for undervisning. Rådet spurgte i den forbindelse ind til, hvorfor 

der ikke er blevet taget kontakt til fx Brugernes Akademi?  Det vil give 

mening at inddrage foreninger, der ved hvad det vil sige at have en rus-

middelproblematik, og ikke blot ”hvordan det ser ud”, som medarbej-

derne i kompetencecentret.  

 

Endelig understregede rådet vigtigheden af samtidighed og fleksibili-

tet. I tråd hermed bør der arbejdes med en oversættelse til et forståeligt 

sprog, som er tilgængeligt for både de mennesker, som skal yde ser-

vicen, samt de brugere som skal benytte tilbuddet.  

 
Ad 6) Budgetseminar og Budget 2022 

• Rådet evaluerede deltagelsen på Socialudvalgets budgetseminar 

den 20. august 2021, og drøftede det eksisterende budgetmateriale 

og eventuelle handlinger eller opmærksomhedspunkter 
 

Kira repræsenterede Udsatterådet til budgetmødet. Da Kira ikke var til 

stede ved dagens møde, orienterede sekretariatet om budgetmødets 

forløb. Hovedbudskabet fra Udsatterådet var at tilskynde politikerne til 

en vedtagelse af forslaget om en Udsatteenhed. Herudover blev det un-

derstreget overfor Socialudvalget, at alle investeringer i socialområdet 

altid er en god ide.  

Status på Udsatteenheden er, at regionen har sat en halv million af til en 

eller anden form for samarbejde. Det blev aftalt, at sekretariatet holder 

rådet opdateret på udviklingen med Udsatteenheden. 

 

Rådet drøftede SO05 i pixie-kataloget.  Winnie berettede overfor rådet, 

at taksten for en plads på herberget på Hillerødgade har været for lav, 

og derfor har Kirkens Korshær nu opsagt deres driftsoverenskomst med 

kommunen. Det er normeringen, som Socialtilsynet ikke har kunne god-

kende. Nu drives det videre som selvejende institution dvs. Københavns 

Kommune køber sig ind på pladser. Det er stadig §110-pladser.  

 

 

Rådet drøftede herefter udfordringer ift. driftsoverenskomster og ud-

bud med Københavns Kommune, og bad om at der på næste rådsmøde 
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bliver sat tid af til en overordnet drøftelse af rådets erfaringer og anbe-

falinger vedr. Socialforvaltningen/kommunens håndtering af grund-

driftsoverenskomster, og herunder evt. også udbud.  

 

Brian bad i forlængelse heraf sekretariatet om at undersøge, om der fin-

des en ” Københavns Kommune strategi for samarbejde med NGO’er”, 

som rådet kan arbejde med og opdatere, med sigte på at kunne lægge 

det for politisk behandling, når det nye Socialudvalg er konstitueret. 

 

Ad 7) Status på mærkesager  

• Rådet drøftede status på deres mærkesager og kom med følgende 

bemærkninger: 

 

Flere midler til socialområdet og særligt udsatteområdet: 

Der er endnu ikke nedsat arbejdsgruppe, men Brian melder sig gerne. 

Der mangler dog på nuværende tidspunkt tal på socialområdet, som 

kan bruges til at sammenligne Københavns Kommune med andre kom-

muner - man kan dog stadig sammenligne internt i kommunen.  

 

Flere boliger til hjemløse 

Frikommuneforsøgene vil være oplagte rammer at forsøge sig med al-

ternative ordninger for at skaffe flere boliger til hjemløse. Det er lige nu i 

høring. Rådet gav i den forbindelse udtryk for, at man gerne vil have en 

dialog med forvaltningen, når regeringens hjemløseudspil er klart.  

 

Winnie fortalte om en gruppe i kommuneregi, der arbejder på indsatser 

for udsatte familier og børnefattigdom. Winnie sender oplysningerne 

til rådet/sekretariatet, hvis det skulle blive relevant at invitere dem til et 

kommende møde.  

 

Mærkesagen ang. Aktivitets- og Samværstilbud hænger sammen med 

en større drøftelse af driftsoverenskomster, som rådet har udtrykt ønske 

om at tage op.  

 

Ifm. det sociale frikort har sekretariatet været i dialog med BIF-SOF-en-

heden i Socialforvaltningen, der har tilbudt at komme forbi til det næste 

rådsmøde og give en status på arbejdet med det sociale frikort Køben-

havn. Nanna foreslår at invitere både Socialt Frikort Vesterbro men også 

brugere af kortet (mod løn) til at tale på næste møde.  

 

Ifm. med mærkesagen Bedre hjælp målrettet udsatte borgere med 

grønlandsk baggrund fortalte Winnie om en ny pulje afsat næste år, 

hvor både organisationer og kommuner har meldt ind. Puljen er nedsat 

pba. det stigende problem med misbrug blandt unge med grønlandsk 

baggrund. Brian beder Winnie om at sende linket til den landsdæk-

kende netværksgruppe, der indtil videre er mødtes to gange  
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Anja har udtrykt ønske om at ulighed i sundhed bør være en mærkesag 

for rådet. Rådet talte om, hvorvidt det kan indarbejdes under en eksiste-

rende sag for ikke at favne for bredt. Rådet var enige om, at almen sund-

hed skal løftes for udsatte borgere.  

 

Ad 8) Afslutning og eventuelt 

Rådet blev informeret om, at SydhavnsCompagniet, Settlementet og 

Indvandrer Kvindecentret holder konference d. 6. oktober 2021. Der vil 

blive sendt invitationer ud til rådsmedlemmerne via mail. Konferencen 

kommer til at omhandle beskæftigelsesindsatser med inddragelse af ci-

vilsamfundsorganisationer. 

 

Rådet besluttede, at de ved næste møde vil opstille forslag/gode råd til 

godt samarbejde med ny borgmester/socialudvalg.  

 

Peter takkede for et godt møde. 

 


